
A Hubay-év tulajdonképpen már tavaly no-
vemberben elkezdôdött, amikor Brüsszel-
ben kiállítással, konferenciával egybekötött
koncertsorozatot rendezett a Hubay Jenô
Társaság. – A rendezvény a magyar zene-
történet három nagy alakját, Kodályt, Bar-
tókot és Hubayt együtt ünnepelte – mondta
el lapunknak Gombos László, a társaság
alelnöke, aki szerint Hubay emlékét méltat-
lanul háttérbe szorítja másik két pályatársa.
– Bartók két évvel ezelôtt lett volna 125
éves, Kodály tavaly, Hubayt pedig idén
ünnepeljük. A brüsszeliek nem csináltak
abból gondot, hogy a három nagy magyar
muzsikust egymás mellé helyezzék. Itt fel-
lépett többek között Schiff András és Peré-
nyi Miklós is, számos koncerten hallhattuk
a három szerzô mûveit, s én egy háromszáz
dokumentumból összeállított nagy kiállítást
rendeztem, amelyet a koncertterem elôtt, az
aulában nézhettek meg a vendégek. Európa
fôvárosában tehát Hubay, Kodály és Bartók
gyönyörûen megfért egymás mellett –
mondta az alelnök. 
Szintén a brüsszeli konzervatórium aulájá-
ban mutatták be az évforduló alkalmából
Hubay menyének, Edle Astrupnak az Euró-
pa Kiadónál Budapesttôl Estorilig töretlen
akarattal címmel megjelent memoárjának
francia fordítását, amely színesen írja le a
‘20-as, ‘30-as évekbeli magyar világot, s
amelybôl most filmet akarnak forgatni. A
30-40 millió eurós költségvetésû film rende-
zésére Hubay Cebrián László, a hegedû-
mûvész unokája Robert Redfordot szeretné
fölkérni. A társaság az ilyenkor szokásos
koszorúzások mellett tavasszal emlékülést
is rendezett a Zenetudományi Intézetben, s
az évforduló kapcsán szeptemberben Sze-
geden koncertet adtak a Fricsay-teremben.

– Szecsôdi Ferencet
Szentpéteri Gabriella zon-
goramûvésznô kísérte,
Temesi Mária énekesnôt
pedig Kerek Ferenc.
Nagy sikerû, teltházas
koncert volt, amely elôtt
kiállítást nyitottunk meg
a Szegedi Tudományos
Egyetem információs központjának óriási
aulájában, ezt azóta több ezren látták.
Mindezek mellett a Hubay Jenô Társaság ál-
talam kivette a részét a Zeneakadémia „Hu-
bay Jenô és Liszt Ferenc Zeneakadémiája”
címû kiállításából, amely március 14-ig lát-
ható a Liszt Ferenc Emlékmúzeumban –
fûzte hozzá Gombos László, aki úgy érzi,
Hubay Jenô munkásságát több mint száz
éve leárnyékolja Bartók és Kodály személye. 
– Hubay nagy hegedûs, korának egyik leg-
kiválóbb hegedûse, és nagy tanár, korának
egyik legkiválóbb tanára volt. Jelentôsége
talán csak a porosz iskoláéval vethetô
össze, amelynek a veszprémi születésû
Auer Lipót volt a megteremtôje. Sokat kom-
ponált, több mint kétszáz darabot írt. Gyö-
nyörû dalai vannak, amelyeket most kezde-
nek csak felfedezni, de írt szimfóniákat is és
hét-nyolc operát, amelyek közül a Cremo-
nai hegedûs világsiker volt a maga idejé-
ben, hiszen ez volt az elsô magyar opera,
amelyet 110 évvel ezelôtt Amerikában
(New-Yorkban) elôadtak – mondta el az al-
elnök, majd így folytatta: – Hubay nagyon
sokat tett azért, hogy a második profi zene-
kar, az Állami Hangvesenyzenekar elôdje, a
Budapesti Hangversenyzenekar megalakul-
jon, amely köztudottan nem azonos a jelen-
legi BHZ-val. Ezt az a zenekart, amelynek
vonóskarát nagyrészt saját növendékeibôl

állította össze, többek közt Bruno Walter és
Wilhelm Furtwangler is vezényelte. Hubay
Jenô karmesterként is tevékenykedett, ô
volt a Zeneakadémia zenekarának vezetôje.
Arról is kevesen tudnak, hogy az elsô tizen-
öt évben kikerült növendékei Európa veze-
tô zenekarainak a koncertmesterei lettek.
Hubay jelentôségéhez hozzá tartozik sokol-
dalúsága és hosszú tevékenysége, amit a
magyar zene terén kifejtett. Nem csak hege-
dûmûvész volt, hanem kiváló zeneszerzô is
és világhírét elsôsorban hegedûiskolájával
teremtette meg, amelynek csodájára jártak a
világ legkülönfélébb pontjairól. Mond-
hatjuk, hogy a kornak értékes zenei valutá-
ja volt Hubay Jenô neve. 
Ami a tanítványokat illeti, az igazi áttörés a
századfordulón következett be. A három
csodagyerek, Geyer Stefi, Vecsey Ferenc és
Szigeti József megjelenésével mindenki is-
merte mesterük nevét is. Ugyanakkor az ô
tevékenysége már több mint húsz évvel ko-
rábban elkezdôdött. 1882-tôl Brüsszelben a
Királyi Konzervatórium hegedû tanszaká-
nak a vezetôje volt, 23 és fél évesen töltötte
be az Európában akkor legmegbecsültebb-
nek számító hegedûs pozíciót. Azt, hogy az
idôsebb tanárok mellett tanszékvezetô le-
hetett, annak köszönhette, hogy Vieux-
temps kiváló belga hegedûs és zeneszerzô
javasolta maga helyett Hubayt, akit akkor
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Életét a zene, a mûvészet és a szenvedélyes hazaszeretet töltötte ki –
százötven éve született Hubay Jenô

Az elmúlt évek nagy jubileumai, Bartóké és Kodályé után idén 

a magyar zenetörténet harmadik nagy alakjának, Hubay Jenônek

is kerek évfordulóját ünnepeljük. A 150 éve született világhírû

hegedûmûvész, zeneszerzô és tanár alakjáról és munkásságáról

konferencián, koncerteken, kiállításokon emlékeztek meg

hazánkban és Brüsszelben, s októberben a Victoria Hotel

épületében megnyitotta kapuit a csodálatosan felújított 

Hubay Jenô Zeneterem is.

Méltatlanul elfeledve

Hubay Jenô és felesége palotájuk szalonjában 1927-ben
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már jó néhány éve ismert. Ott olyan kiváló
lehetôségei voltak, hogy amikor négy évvel
késôbb Liszt Ferenc elment hozzá
Brüsszelbe, hogy hazacsábítsa a Zeneaka-
démiára, megismerve ezeket a körülmé-
nyeket végül maga akarta lebeszélni arról,
hogy hazajöjjön, hiszen ilyen lehetôségek-
kel Magyarország nem tudott szolgálni szá-
mára. Hubay viszont úgy gondolta, Liszt ké-
résének nem állhat ellen, így hazajött, s
1886-tól pontosan ötven éven át Hubay volt
a magyar hegedûoktatás irányítója.
Az 1998-ban Kovács Dénes elnökletével
alakult Hubay Jenô Társaság Hubay Jenô
nevének ápolására, népszerûsítésére jött
létre, s ennek érdekében évrôl évre koncer-
teket, kiállításokat szerveznek tagjai. – Ez a
társaság egy olyan társadalmi összefogás
eredménye, amelyben nem csak hegedû-
mûvészek és hegedûtanárok alkotnak kö-
zös fórumot, s  amely távol van mindenféle
politikától. Tulajdonképpen minden ma-
gyar hegedûtanár, aki lelkiismeretesen végzi
a munkáját, teljesíti a Hubay Jenô Társaság
célkitûzését. Ebben benne van a magyar ze-
nekultúra ápolásának, fejlesztésének szán-
déka és egy konkrétabb célkitûzés is: Hu-
bay Jenô nevének életben tartása – fûzte
hozzá Gombos László.
Szecsôdi Ferenc hegedûmûvész, a Hubay
Jenô Társaság elnöke 1995-tôl Kassai István
zongoramûvész kíséretében a zeneszerzô
összes létezô hegedûre és zongorára írt mû-
vét lemezre játszotta. – Hubay alapos isme-
rôje volt a hangszerének, s a mûveit azért is
nagyon jó érzés játszani, mert nem csak a he-
gedû, de a zongoraszólam is nagyszerûen
van kidolgozva, hiszen ô zongorázni is re-
mekül tudott. Mivel zenekarban gondolko-
zott, a darabok kísérete nem csak egyszerû
harmóniák – mondta el lapunknak Szecsôdi
Ferenc. – A Hubay-hegedûiskola titka az én
meglátásom szerint az, hogy miközben ô
nagyon ösztönös hegedûs volt, nagyon tuda-
tos pedagógus is, aki meg tudta fogalmazni a
problémákat. A hegedülésnek vannak olyan
szabályai, amelyeket mindenkinek be kell

tartania. Ô ezeket szigorúan számonkérte,
úgyhogy ilyen téren az övé tulajdonképpen
semmiben sem különbözik a Joachim-, vagy
az Auer-féle iskolától. Ô a személyes kisu-
gárzást tette hozzá, amelyet ugyanakkor nem
erôltetett rá a növendékeire. Tanítványai
mind nagyszerû technikával és rendkívül
elegánsan hegedültek, mindenféle kény-
szertôl mentesen, s idôs korukra is megôriz-
ték a frissességüket. Székely Zoltán, Geyer
Stefi hetven éves kora fölött is ragyogóan
hegedült. Nagy tanár csak nagy mûvész le-
het, ugyanakkor meg kell tudni tanítani a
technikai fogásokat és ha a mûveket kon-
certszerûen, élôben látják tanáruktól a nö-
vendékek, azzal nagyon meg lehet könnyí-
teni a dolgukat – magyarázta Szecsôdi
Ferenc, aki idén szeptemberben fejezte be
azt a tizennégy éve tartó munkát, amelynek
eredményeképp valamennyi Hubay-hege-
dûmû megjelenhetett a Hungaroton kiadá-
sában. – Ez a tizenhárom CD-bôl álló soro-
zat világcsúcs a maga nemében, hiszen egy
szerzôtôl kilenc lemeznél többet tudomá-
som szerint egyedül Fischer Annie vett fel. –
Szecsôdi szintén úgy tartja, hogy Hubayt
méltatlanul felejtették el, szerinte a magyar
zenetörténet egyik legnagyobb alakja volt,
igen ritka az, hogy valaki egy személyben
komponistaként, elôadómûvészként és
pedagógusként is nagyot alkosson. – Ez a
mellôzöttség annak is köszönhetô, hogy az
ötvenes években kitalálták, hogy a Hubay-
iskolát el kell felejteni, mert már nem kor-
szerû, inkább hozzuk be a szovjet hegedûis-
kolát, ami tényleg nagyszerû volt, ahogy
Auer munkássága is, de gyökerek nélkül nem
lehet stabilan építkezni. Hubaynak annyi
világhírû növendéke volt, hogy ha csak ezt
nézzük is nagy hiba volt ilyen mértékben
mellôzni – tette hozzá a hegedûmûvész.
Október 14-én megnyitotta kapuit a közön-
ség számára az egykori Hubay-palotában a
150 éve született világhírû hegedûmûvész
és zeneszerzô nevét viselô Hubay Jenô Ze-
neterem, amelyet Dr. Nagy Gábor Tamás, a
Budavári Önkormányzat polgármestere

avatott fel. A Bem rakparton lévô Hotel Vic-
toria a Hubay-palota lebombázott Duna-
parti szárnyának helyén épült 1990-ben. A
szálloda tulajdonosa, a Pálmai család 2007-
ben vásárolta meg a régi épület szomszédos
helyiségeit, amelyek mostanra visszanyer-
ték régi pompájukat. Az 1898-ban elkészült
terem Fehér Zeneteremként vált ismertté,
évtizedeken át a hazai zenei élet egyik le-
gendás helyszíneként emlegették. Hubay
Jenô koncertjeinek jövedelmébôl 1897–98-
ban építette fel házát a Duna-parton; az im-
pozáns helyszínen rendszeresen tartottak
zenés, irodalmi és egyéb mûvészeti összejö-
veteleket, amelyek több mint négy évtize-
den át a hazai kulturális élet kiemelkedô
eseményeinek számítottak. A zenés össze-
jöveteleket az 1920-as évektôl zenedélutá-
noknak nevezték, amelyeken a kor legki-
válóbb mûvészei léptek fel: Geyer Stefi,
Szigeti József, Vecsey Ferenc, Zathureczky
Ede, Bartók Béla és Fischer Annie, itt járt Ar-
turo Toscanini, Bruno Walter, Yehudi Me-
nuhin és Pietro Mascagni is. A hangverse-
nyeken mûvészek, állami és egyházi
vezetôk, arisztokraták, diplomaták és a
szellemi élet kiválóságai jelentek meg. A ze-
nedélutánok legtöbbjét – amelyeken sok-
szor 80–120 fô zsúfolódott össze – 1925-tôl
a Magyar Rádió is közvetítette.
A II. világháború után a palota megmaradt
részei állami tulajdonba kerültek, amelyek-
bôl lakásokat alakítottak ki, illetve irodaként
használtak. Az egykori Margit rakpart (ma
Bem rakpart) felé esô dunai rész egészen
1990-ig foghíjtelek volt, amelyen felépült
Budapest egyik elsô magántulajdonban lévô
szállodája, a Hotel Victoria. A szálloda tulaj-
donosai 2007-ben megvásárolták a Hubay
palota szomszédos helyiségeit, és megkezd-
ték a zeneterem, a két kisebb szalon, vala-
mint a tágas lépcsôház korhû felújítását. A
palotán belül található termek gondos res-
taurálása a régi idôk hangulatát idézô, ti-
pikusan a helyi hagyományokon alapuló
építészeti anyagok alkalmazásával valósult
meg. A feltárás alatt a helyszínen megtalált
eredeti intarziás parkettát újragyártatták, a
Róth Miksa által készített ablaküvegeket, va-
lamint az eredeti cserépkályhákat restau-
rálták. A Pálmai-család a Hubay Jenô Zene-
terem megnyitásával a hazai zenei és
kulturális élet teljesebbé tételét szorgalmaz-
za, és a zenedélutánok újraindítását tûzte ki
célul. A beruházás összértéke meghaladta a
100 millió forintot, de ahogy ifj. Pálmai Zol-
tán fogalmazott: „A Hubay-palota megma-
radt termeinek felújítása egy pompás, több
mint 100 éves épületrész helyreállítását je-
lenti, s ezzel mód nyílik arra is, hogy egy

8 XV. ÉVFOLYAM 6. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK

Hubay Jenô 1858-ban született Pesten; korának legnagyobb eôadómûvészei közé tartozott és
a romantikus hegedûvirtuóz nemzedék hagyományait folytatta. Iskolateremtô munkája, zene-
pedagógiai tevékenysége mellett az önálló fellépésekrôl sem mondott le. 1886-ban Popper
Dáviddal vonósnégyest alapított, amely negyedszázadon át külföldön is sikerrel szerepelt, kon-
certjeiken többek között Johannes Brahms is közremûködött. Hubay munkásságát számos elis-
meréssel jutalmazták, többek között a belga Lipót-rend lovagja címmel, a francia becsületrend-
del, a Ferenc József- és a finn Fehér rózsa-renddel, hazájában nemesi címmel és a kolozsvári
egyetem díszdoktorátusával. 1930-ban Corvin-láncban részesült, amely kitüntetést azok kapták
meg, akik a magyar tudomány, irodalom és mûvészet terén, valamint a magyar mûvelôdés fel-
lendítésében szereztek kimagasló érdemeket. Élete végéig (1937-ig) a magyar zenei élet egyik
vezetôje volt, néhány szerzeményét, fôként csárdajeleneteit és karakterdarabjait a mai napig
szívesen játsszák világszerte.
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❙ Ezek szerint már korábban is tudták,
hogy számítani kell ebben az esz-
tendôben létszámleépítésre?

– Igen, hiszen errôl már az év elején is szó
volt, amikor szintén el kellett küldenünk
néhány embert, mivel a Fôigazgató úr a lét-
számfelesleges területeken leépítést rendelt
el. A határidô nagyon sürgetôvé vált, mert
elôször arról volt szó, hogy az év végéig
kell végrehajtani, de közben kiderült, hogy
október 27-ig kell összeállítani a végleges
listát. A létszámleépítés természetesen nem-
csak a zenekart  érintette, hanem  például
magánénekeseket, a mûszakot, és más rész-
legeket  is.

❙ Ki állította össze a listát?
– A zenekart illetôen Kovács János elsô kar-
mester úrral  együtt végeztük el ezt a hálát-
lan feladatot, és a döntésrôl a szakszervezet
tájékoztatást kapott.  Korábban, amikor
szintén elbocsátásokra kényszerültünk, na-
gyon fontosnak tartottam, hogy minden
érintettel jó elôre személyesen beszéljek.
Most sajnos erre nem volt idô… Pedig tu-
dom, hogy állása elvesztése  mekkora meg-
rázkódtatást jelent minden érintettnek.  Ki-
lenc mûvészünkrôl kellett elsô körben

lemondanunk, ezt igyekeztünk a lehetô leg-
kevesebb fájdalommal és veszteséggel
megoldani. 
Az eredetileg elküldött kilenc emberbôl
hárman félállásosak, négyen szakmai nyug-
díjasok voltak. Ez tulajdonképpen hét és fél
státusz csökkentését jelentette. Négyen él-
tek törvényes lehetôségükkel, és egész állá-
sukból fél állásra vonultak vissza. Így csak
öt és fél státuszt építettünk volna le, nem
gyûlt össze a megkívánt tizennégy leépí-
tendô operaházi állás. Ezért kénytelen vol-
tam lemondani a zenekari titkár és az egyik
zenekari altiszt közalkalmazotti státuszáról
is, akik szintén nyugdíjasok voltak.

❙ A létszámleépítés mennyiben állítja
nehéz helyzet elé az együttest?

– Fájó ez a veszteség, mert az utóbbi évek
során már harminc muzsikussal csökkent a
zenekar létszáma. Az sem teszi egyszerûb-
bé a helyzetünket, hogy mi másképpen mû-
ködünk, mint egy koncertzenekar, hiszen a
dalszínházban minden nap vannak próbák
és elôadások.  A hétvégéken akár hat pro-
dukcióban is muzsikálni kell, ezért ahhoz,
hogy minden feladatot ellássunk, lényege-
sen nagyobb létszámra van szükség, mint
más együtteseknél. Nagy gondot jelent ki-
adni a heti két szabadnapot is. Az elmúlt
évek során fôleg a nyugdíjas kollégáktól
váltunk meg, vagy olyanoktól, akik igénybe
vehették az elôrehozott nyugdíjazás lehetô-
ségét. Ahogy azonban szûkül a kör, ez egy-
re nehezebb…  Azt is el kell mondanom,
hogy az utóbbi években összesen egy kol-
léga volt, aki a leépítések miatt munkaügyi
pert indított. 

❙ Mi alapján döntöttek arról, hogy kiket
bocsátanak el?

– Figyelni kellett arra, hogy védett korban
lévô muzsikushoz nem nyúlhatunk. Az elsô
karmester úrral több szempontot vettünk

figyelembe. Az volt a legfontosabb, hogy az
adott szólamcsoportban van-e létszámfeles-
leg, hiszen az elbocsátás nem bonthatja
meg a zenekar szerkezetét. Igyekeztünk fi-
gyelembe venni szociális helyzetet, szakmai
szempontokat, mentalitást is. Megfontoltuk
mindezt, persze ilyen ügyekben nem lehet
jó döntést hozni… A jelenlegi helyzetre jel-
lemzô példa, hogy három tubásunk volt ed-
dig, de ma már sajnos nincs elegendô szol-
gálat a számukra, így közülük egytôl
kénytelenek voltunk megválni. 

❙ Mennyire tudott erre felkészülni a ze-
nekar?

– Az évad elején zenekari munkaértekezle-
tet tartottunk, mint minden szezon elôtt, s
már ott szóba került a várható létszámle-
építés. Az Erkel Színház sajnálatos bezárása
óta sejteni lehetett, hogy mindez be-
következik. R. Zs.  
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Létszámleépítés az Operaházban
A zenekar is kénytelen megválni néhány muzsikusától

A Magyar Állami Operaháznak ebben az

esztendôben 28 státusszal kellett

csökkentenie a dolgozói számát. 

A létszámleépítés elsô része már az év

elején lezajlott, s október végén került

sor a második szakaszra, amelynek

során 14 embert kell elküldeniük. 

Ez a dalszínház zenekarában tizenegy

személyt érintett. 

A kényszerû intézkedésekrôl a zenekari

igazgató, Mali István számolt be.

A létszámleépítéssel kapcsolatos kérdé-
sünkre Vass Lajos fôigazgató az aláb-
biakat juttatta el lapunkhoz:
„Az Operaháznak többek között az is köte-
lessége, hogy jól gazdálkodjon. Ehhez hoz-
zátartozik, hogy az elôre tervezett feladatok
ellátásához megfelelô létszámú embert
foglalkoztassunk. Nem történt más, mint
hogy a létszámot a feladatokhoz igazítottuk.
Ha több emberre lett volna szükségünk,
akkor a létszám gyarapodott volna. A lebo-
nyolításra vonatkozóan pedig azt mondha-
tom, szintén a gazdálkodást tartottuk szem
elôtt: van ugyanis egy olyan jogszabályi
lehetôség, amely szerint bizonyos feltételek
teljesítése esetén az intézmény külön erre a
célra biztosított állami pénzbôl finanszíroz-
hatja a végkielégítéseket és egyéb járandó-
ságokat. Mi éltünk ezzel a lehetôséggel, mi-
után a feladatokról és létszámról alkotott
elképzeléseinkkel összhangban áll – így ez-
úton is kímélni tudjuk az Operaház költ-
ségvetését. 

újabb kulturális központ létrehozásával a
hazai kulturális és zenei élet példaértékûvé
váljon a közönség számára. Nagyon remél-
jük, hogy a hazai közönségnek tetszeni fog
a palota, és a múlt században már hagyo-
mánnyá vált koncertsorozatot is megkedve-
lik majd.” A zeneterem, a két szalon és a lép-
csôház a felújítással visszanyerte régi

formáját, és mostantól várja a zene- és kultú-
rakedvelôket, a koncertek mellett kiállítá-
soknak és fogadásoknak is otthont ad majd.
A termek felavatásán részt vett Hubay Jenô
unokája, Hubay Cebrian László is, aki el-
mondta: – Rendkívül örülök annak, hogy a
család egykori lakóhelyét ilyen korhû
módon felújították, és ezáltal nagyapám em-

lékét is megôrizték. Hubay Jenô érdekes, el-
bûvölô ember volt, jókedvû társalgó, aki
vonzotta magához a magyar és a külföldi,
mûvelôdni vágyó embereket. A korabeli ze-
nei világ nagy neveit – mint pl. Liszt,
Brahms, Richard Strauss – tudhatta barátjá-
nak. Életét a zene, a mûvészet és a szenve-
délyes hazaszeretet töltötte ki. Bilkei Éva
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